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گروه سیاســی – محمدرضا حقــی: »پرونده در 
دادســرای عمومی و انقلاب تهران تحت عنــوان تمرد از 
دســتور مامور نیروی انتظامی و ایــراد ضرب به آن مأمور 
تشکیل شد و با کیفرخواست به دادگاه ارسال شد و درباره 
برخی از اتهامات حکم برائت صادر شد و درباره ایراد ضرب 
بدون آزار حکم محکومیت در مرحله بدوی صادر شد که با 
اعتراض طرفین پرونده به مرجع تجدیدنظر ارسال شد و در 
آنجا شاکی اعلام گذشت کرد و پرونده همچنان در مرجع 
تجدیدنظر وجود دارد و منتظر تصمیم این مرجع هستیم«؛ 
این توضیحات ســخنگوی تازه قوه قضائیه به معنی پایان 
داســتانی است که با تخلف نماینده سبزوار در خط ویژه  و 
سیلی زدنش به سرباز راهوار آغاز شد؛ موضوعی که اگرچه 
بســیار مورد توجه افکار عمومی قرار گرفت اما متاسفانه با 
بــی اعتنایی و حتی توجیه بعضی نمایندگان مجلس روبرو 
شــد. اینکه نماینده ای که عضو قوه قانونگذار کشور است 
این طور به قانون بی اعتنا باشــد، در مقابل آن بایســتد و 
ســرباز وظیفه شناسی را که مانع قانون شکنی شده آسیب 
برســاند، به خودی خود تاســف برانگیز بــود و این رفتار 

مجلس هم بر آن افزود.
اینکه سرباز نیروی انتظامی در این پرونده رضایت بدهد 
نیز موضوعی قابل حدس بــود. عباس عبدی روزنامه نگار 
مطــرح اصلاح طلبان که هر از چند کاهی گذشــت زمان 
در این پرونده را یــادآوری می کرد و نتیجه این پرونده را 
آزمونی برای اجرای عدالت می دانســت، نوزدهم مردادماه 
در توئیتی نوشت: »حدود 200 روز بعد از ماجرای سرباز و 
عنابستانی، فعلا حکم بدوی صادر شده؛ ببینیم کی قطعی 
خواهد شــد؟ حدس می زنم با محکومیت متقابل رضایت 
گرفته، و زمینه تخفیف مجازات و تبدیل به جزای نقدی یا 

تعلیقی فراهم شود. باید منتظر مرحله بعد بود«. 
ایــن در زمانی بود که بعضی ســایت هــای خبری از 
محکومیت عنابستانی خبر داده بودند اما وی گفت: هم من 
از ســرباز اکبری شــکایت کردم و هم سرباز اکبری از من؛ 

هنوز حکمی به دست من نرسیده است.
وی در واکنش به شکایت از سرباز راهور گفت: موضوع 

کاملا روشن است. سرباز راهور مدعی است که بنده سرباز 
راهور را با سیلی زده ام و بر این اساس از بنده شکایت کرده 
است. بنده نیز معتقدم سرباز و افسر راهنمایی رانندگی به 

بنده توهین کردند و بر این اساس از آنها شکایت کردم.
عنابســتانی گفت: پرونده شکایت سرباز راهور از من در 
دادســرای کارکنان دولت رسیدگی می شود و شکایت من 
از سرباز و افسر راهنمایی رانندگی در دادسرای نظامی و تا 
کنون هیچ حکمی در خصوص شکایت من از آنها و آنها از 

من صادر و به دست من نرسیده است.
پس از این ســخنان، برخی در شــبکه های اجتماعی 
مدعی شــدند که این سرباز راهور، با شــکایت علی اصغر 
عنابســتانی به خدمت در جنوب کشور محکوم شده است؛ 
عیــن الله جهانی معــاون اجتماعی پلیس راهــور ناجا در 
خصوص این شــایعه  به میزان  گفت: خبر غیر واقعی است. 
وی اضافه کرد: تا این لحظه رایی در خصوص شکایت سرباز 
راهور از آقای عنابستانی از سوی دادگاه صادر نشده است.

چند روز پس از آن، گویی حکمی به دســت عنابستانی 
رســیده بود کــه وی در مجلس دوبــاره در این خصوص 
صحبــت کرد و در نطق میان دســتور خود گفت: »قانون، 
فصل الخطاب بوده و هســت. فرقــی نمی کند که بالاترین 
مقام اجرایی باشــی از آن تمکین نکنید یا وزیر باشــی و 
ترک فعلی کنی یا خردتر و ساده تر عنابستانی باشی که به 
علت خستگی سربازی که توهین کرده است را هول بدهی. 
ســوگند خوردم از قانون اطاعت کنم و پای  این ســوگند 
هستم، همچنان که در ۱۵ سالگی جانم را در طبق اخلاص 

گذاشتم.«
ماجــرا هر چه بود، با توضیحات ســخنگوی جدید قوه 
قضائیــه باید آن را پایان یافتــه تلقی کرد اما چند موضوع 
اســت که در یادها می مانــد: اولین مــورد تکذیب اولیه 
داستان توسط نماینده سبزوار بود که پس از آن فیلم های 
این اتفاق منتشــر شد و واقعیت مشخص شد. دومین نکته 
حمایت موثر و ارزشــمند مقامات نیروی انتظامی از سرباز 

وظیفه خود در مقابل یــک نماینده مجلس بود؛ امری که 
ارزش بسیار داشت.  سردار حسین اشتری، فرمانده نیروی 
انتظامــی در همان روزی که این اتفاق بوقوع پیوســت  با 
صدور دســتوری خواســتار حمایت از حقوق سرباز وظیفه 
راهور و پیگیری موضوع از طریق معاونت حقوقی و بازرسی 
ناجا شــد. همچنین واکنش مردم و برخــی از چهره های 
سیاســی و اجتماعی در این ماجرا نشــان داد که پیگیری 
حقوق باید توســط نهادهای مدنی و مردم صورت گیرد و 
هر گاه چنین شــود، افراد قانون شکن نمی توانند از مقام 
خود سوء استفاده کنند و به وضعیتی می افتند که عبرتی 
برای خود و بقیه باشــد. در ایــن پرونده اجرای حکم برای 
عنابستانی چندان اهمیتی نداشــت و همین که مشخص 
شــد چنین رفتارهایی از سوی مردم قابل تحمل نیست و 

پیگیری می شود، موضوع ارزشمندی است. 
نکته پایانی اما تاســفی است که باید از بعضی همکاران 
عنابستانی داشــت؛ افرادی که ظاهرا نمایندگان مردم در 
مجلس قانونگذاری هســتند: مصطفی میرسلیم  در همان 
روزهای نخســت که این اتفاق افتاده بــود، در واکنش به 
ماجــرای ســیلی خوردن یــک پلیس راهور توســط یک 
نماینده مجلس نوشــت: »جریان عنابســتانی مشــکوک 
به نظر می رســد. هیات نظارت بر رفتــار نمایندگان باید 
با دقت رســیدگی کند، مبادا در ورای این جریان افرادی 
می خواهند مجلــس را بدنام کنند«! حســینعلی حاجی 
دلیگانــی، عضو کمیســیون قضایی مجلس ایــران درباره 
ماجرای درگیری عنابســتانی با سرباز راهنمایی و رانندگی 
از نیروی انتظامی خواســت که بــه خاطر ادبیات مامورش 
از مــردم و مجلــس عذرخواهی کند! بهــروز محبی نجم 
آبــادی نماینده مجلــس در این باره گفــت: »عده ای در 
کشــور هزینه درســت کاری را بالا بردند و هرچه شفاف 
باشــی علیه تو گارد می گیرند، فضای رسانه ای تبدیل شده 
به عده ای شعبان بی مخ که از کاه کوه می سازند. آدم هایی 
هستند که دروغ پردازی می کنند حادثه ها را بزرگ نمایی 
 می کنند مانند خطای عنابســتانی کــه در آن بزرگنمایی

 صورت گرفت«! 

تسهیل واردات سرم به کشور
 با ورود سازمان بازرسی کل کشور

سازمان بازرسی کل کشور اعلام کرد که به دنبال بازرسی سرزده بازرس کل 
امور بهداشت و درمان سازمان از داروخانه ۱۳ آبان، یکی از مشکلات داروخانه 

کمبود سرم عنوان شد.
به گزارش روابط عمومی ســازمان بازرسی کل کشور، پیرو کمبود سرم در 
داروخانه های کشــور هم زمان با موج جدید کرونا، سازمان بازرسی کل کشور 
این موضوع را از طریق ســازمان غذا و دارو پیگیر شــد که قرار شد با تولید و 

واردات سرم مشکل کمبود سرم در داروخانه ها حل شود.
بر اســاس پیگیری های بازرســی کل امور بهداشــت و درمان و جلسه ای 
که بازرس کل امور بهداشــت و درمان جهت بررســی مشکل کمبود سرم با 
رییس ســازمان غذا و دارو داشت قرار شد با تولید و واردات سرم این مشکل 
تسهیل شود که بر اساس اعلام این سازمان هفته گذشته اولین محموله سرم 
به ظرفیت ۵00 هزار وارد کشــور شــد. همچنین در بازدید بازرس کل امور 
بهداشت و درمان سازمان بازرســی کل کشور از داروخانه ۱۳ آبان اعلام شد 
تعداد زیادی نســخه تقلبی با ســربرگ و مهر یکی از بیمارستان تهران برای 
تهیه داروهای کمیاب و گران قیمت کرونا از جمله رمدیســیویر و فاویپیراویر 
به دست آمده که این موضوع منجر به بازدید تیم بازرسی از آن بیمارستان شد 
و در نهایت مقرر شد از طریق حراست آن بیمارستان اقدامات قانونی مقتضی 
برای شناسایی افراد متخلف و معرفی آنان به مراجع قضایی و همچنین تبیین 

راهکارهای لازم برای جلوگیری از تکرار موارد مشابه انجام شود.

با مقصر تراشی در زمینه کرونا
 به بن بست مدیریتی می خوریم

نماینده مردم گرمسار در مجلس شورای اسلامی گفت: اگر اکنون بخواهیم 
درگیر حواشــی کرونا بشویم و دنبال مقصرتراشی باشــیم، قطعا به بن بست 

مدیریتی می خوریم که فعلا آورده ای برای مردم ندارد. 
اردشیر مطهری در گفت وگو با ایسنا، در رابطه با مطالبه گری برای واکسن 
کرونا و درمان بیماران در سراســر کشور گفت:  بحث کروناویروس، متاسفانه 
یک مســاله پاندمیک و جهانی ست، همه کشــورها گرفتار موج های مختلف 
این ویروس هستند و در کشــورهایی حتی همچون آمریکا نیز ماجرا هر روز 
ابعاد بزرگتری به خود می گیرد. وی افزود: اگر اکنون بخواهیم درگیر حواشی 
بشــویم و دنبال مقصرتراشی باشیم، قطعا به بن بست مدیریتی می خوریم که 
فعلا آورده ای برای مردم ندارد، بنابراین باید کمک کنیم که وزارت بهداشــت، 

ستاد کرونا و... بتوانند بار فعلی را بردارند و مشکلات کشور را حل کنیم.

هر جای کشور لازم باشد بیمارستان های تنفسی ارتش 
سریعا مستقر می شوند

فرمانده نیروی زمینی ارتش گفت: در صورت اعلام نیاز در هر جای کشــور 
آماده راه اندازی بیمارســتانهای تنفســی ارتــش در کوتاهترین زمان ممکن 
هستیم. امیر سرتیپ کیومرث حیدری در بازدید از پایگاه واکسیناسیون کرونا 
بیمارســتان ۵20 ارتش کرمانشــاه در جمع خبرنگاران با بیان اینکه نیروی 
زمینی ارتش از روزهای نخســت شــیوع بیماری کرونا  پای کار بوده، گفت: 
ارتش برای خدمات رســانی به مردم در دوران کرونا از هیچ تلاشــی مضایقه 
نکرده اســت. حیدری با بیان اینکه ارتش در سراســر کشــور 28 بیمارستان 
تخصصی با شش گردان بهداشت  و درمان داشته و ۱2 هزار نفر کادر پزشکی 
در خدمت ســلامت مــردم دارد، گفت: در کنار اینکه تمامی بیمارســتانهای 
تخصصــی خود را در صــورت نیاز در اختیار بیمــاران کرونایی قرار داده ایم، 
پست های قرنطینه پسابیمارســتانی و پیشابیمارستانی در استانهای که نیاز 

بوده راه اندازی کرده ایم.
فرمانده نیروی زمینی ارتش ادامه داد: علاوه بر این ارتش به فناوری احداث 
بیمارســتانهای تنفســی در کوتاهترین زمان ممکن دســت یافته که تاکنون 
هشت بیمارستان از این بیمارستانهای مجهز ۱00 تختخوابی در استان هایی 
که اعلام نیاز کرده اند، مثل سیستان و بلوچستان، اصفهان و گیلان راه اندازی 
کرده و نهمین و دهمین بیمارستان نیز در حال افتتاح است و اگر نیاز باشد در 

کرمانشاه نیز مشابه این بیمارستان ها را راه اندازی خواهیم کرد.
وی با بیان اینکه بیمارســتان ۵20 ارتش در کرمانشــاه در اختیار بیماران 
کرونایــی قرار گرفته، گفت: این بیمارســتان هم اکنون بیش از ۵0 بســتری 

کرونایی داشته و به همین تعداد نیز مراجعین سرپایی دارد.
وی ســپس با اشــاره به اعــلام آمادگی ارتشــیان بــرای ورود در حوزه 
واکسیناسیون کرونا، گفت: در حوزه واکسیناسیون هم ارتش با تمام توان پای 
کار اســت و همه درخواست ها از تهران گرفته تا تمامی شهرستان ها را برای 

کمک به امر واکسیناسیون اجابت کرده ایم.
وی بــا بیان اینکه هم اکنــون هفت خط واکسیناســیون ثابت و دو خط 
خودرویی در بیمارستان ۵20 ارتش در کرمانشاه در حال واکسیناسیون مردم 
علیه بیماری کرونا هستند، اضافه کرد: در استان کرمانشاه آمادگی ایجاد بین 
20 تا ۳0 پست واکسیناسیون را در ارتش داریم و در هر استانی می توانیم بنا 

به درخواست تا سقف ۵0 پست واکسیناسیون اضافه کنیم.

اخبار کوتاه

داستان پرونده عنابستانی همان طور پیش رفت که پیش بینی می شد

رضایت »سرباز راهور«  از »نماینده مجلس« 

سخنگوی قوه قضائیه گفت: ما نباید تخلف چند سرباز 
وظیفه یا کارمند متخلف ســازمان زندان ها را به پای همه 

کارکنان زحمتکش سازمان زندان ها بنویسیم.
به گزارش ایســنا، ذبیح الله خداییان در اولین نشست 
خبری خود به عنوان ســخنگوی قوه قضائیه،  گفت: آقای 
محمدباقــر الفت  به عنــوان معاون منابع انســانی وامور 

فرهنگی قوه قضائیه انتخاب شد.
وی افــزود: دکتر محمــد کاظمی فرد نیــز به عنوان  
رییــس مرکز آمار و فناوری قوه قضائیه منصوب شــد که 
قبــل از این معاون همین مرکز بــود و عضو هیات علمی 

دانشگاه هستند.
خداییان گفت: ما در مقام ســخنگویی سعی می کنیم 
کــه مر قانون را رعایت کنیــم و قوه قضائیه حافط جان و 
مال و آبروی مردم هست و حسن نظارت بر اجرای قانون 
را برعهده دارد و انتظار از قوه قضائیه این است که بیش از 
ســایر قوا ملزم به قانون باشد. گاهی ممکن است سوالاتی 
پرسیده شــود در مورد افرادی که پرونده شان در مرحله 
تحقیقات مقدماتی است که محرمانه است لذا این موازین 

نیز  رعایت خواهد شد.
وی افزود : ما ســعی می کنیم مطالبی که به استحضار 

مردم می رسد منطبق با واقعیت باشد.  
ســخنگوی قوه قضائیه با اشاره به اهمیت شفافیت در 
اطلاعات گفت: مردم محرم نظام هستند و جز مواردی که 
قانون گفته باید در جریان امور باشــند. همچنین داشتن 
تعامل مثبت با اصحاب رســانه مدنظر است که معتقدیم 

رسانه ها  پل ارتباطی با مردم و مسئولین هستند.
خداییان در پاسخ به سوالی درباره افزایش هزینه های 
دادرســی گفت: رییس محترم قوه قضائیــه اعتقاد دارد 
که بایــد در اخذ هزینه از مردم به حداقل ها اکتفا شــود 
و شــرایطی فراهم شود که برای مراجعه مردم به دستگاه 
قضایی مشــکلی ایجاد نشــود و در مــواردی که تفاضای  
اعســار دارند مراجع قضایی تصمیم گیرند. گفتنی اســت 
که هزینه دادرسی را قوه  قضائیه تعیین نمی کند بلکه در 

بودجه سالانه معین می شود.
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوال ایسنا مبنی بر 
اینکه آیا بــرای عوامل رفتارهای غیرقانونی که در تصاویر 
منتشــر شــده از زندان  اوین دیده  می شــود، پرونده ای 
تشکیل یا با کسی برخورد شده است؟ گفت: صحنه هایی 
که در فیلم های منتشره مشــاهده می شود مغایر قانون 
بــود و به هیچ وجه  قابل قبول و قابل توجیه نیســت. بر 
این اســاس قوه قضائیه اصرار بر برخورد با متخلفین دارد 
و ریاســت قوه قضائیه در ابتدای امر دادستان محترم کل 
کشور را مسئول و مامور کرده اند که موضوع را پیگیری و 
نسبت به شناسایی مباشرین و  مقصرین اقدام کند. ایشان 
اکیپی را مامور کرد و ســه روز در اویــن بود و بر همین 
اساس  ۶ نفر شناسایی و ۴ نفر به دادسرای نظامی و 2 نفر 
به دادسرای انقلاب معرفی شدند و برخی بازداشت هستند 

و برای  دو نفر دیگر دســتور احضار صادر شده است و  با 
برخی از متخلفین در زمان خودش برخورد شده است.

وی افزود: ما نباید تخلف چند سرباز وظیفه یا کارمند 
متخلف سازمان زندان ها را به پای همه کارکنان زحمتکش 
ســازمان زندان ها بنویسیم. شغل زندانبانی یکی از سخت 
ترین و دشــوارترین مشاغل در جهان است و همکاران ما 
در سازمان زندان شبانه روزی در اختیار زندانیان هستند 
و  در هر قشــری افراد متخلف هســتند و ممکن است در 
ســازمان زندان ها افرادی مرتکب تخلف شــوند و ممکن 

است در اینده افرادی  هم مرتکب شوند.
وی افزود: صحنه هایی مشــاهده می شــود که  برخی 
مرتبط بــا تخلفات کارکنــان زندان ها اســت که جرم و 
قابل تعقیب اســت و  برخی مربــوط به درگیری زندانیان 
و خودزنی اســت که در این مــوارد نمی توان مامورین را 
مقصر دانســت. در حال زندان افراد را از نظر روحی تحت 
تاثیــر قرار می دهد و عصبانی می کنــد و برخی افرادی 
که در زندان هســتند یک نفرشــان را یک شــب کسی 
تحمــل نمی کند و عربده کــش و چاقو کش و قاچاقچی 
موادمخدرند البته در بین زندانیانی که افراد شرافتمندی 
هســتند  چنین افرادی هم  هست.  در تمام زندان های 

جهان چنین صحنه هایی هستند.
خداییان تصریح کرد: این فیلم ها را می بینیم پشت سر 
هم تخلفاتی را کارمندی یا خودزنی متهمان انجام داده اند 
و اینکه گفته می شود در زندان هر روز نقض حقوق زندان 
را داریم  باید بگویم خیر. کسانی که آن را  منتشر کردند 
مونتاژ کردند و کنار هم گذاشتند و ممکن است برای ماه 
ها و ســال های قبل باشد و نباید تصور شود که هر روز در 

زندان چنین چیزهایی را داریم.
وی افزود:  برخی بی انصافی کردند و  گفتند مسئولین 
به حقوق زندانیان توجه نمی کنند. آقای محسنی اژه ای 
حدود دو ماه مدیریت دســتگاه قضایی  را برعهده گرفتند 
و  اگر مروری داشته باشیم متوجه می شویم ایشان برای 
حفظ حقوق شهروندان دغدغه دارد و اولین ملاقات ایشان 
بــا مردم ملاقات بــا زندانیان و خانواده هــای آنان بود و 
دستورات اکیدی را صادر کردند. در اولین سفر استانی به 
ایــلام در زندان ایلام حضور یافتند و از نزدیک با زندانیان 
ملاقات داشتند  و با دستورات او  حدود ۹0 نفر از زندانیان 
این زندان با آزادی مشروط و تعلیق مجازات از زندان آزاد 
شدند. دســتورات اکیدی به دادستان ها صادر کردند که 
شخصا در زندان ها حضور یابند به همراه قضات رسیدگی 
کننده به پرونده و فقط در تهران حدود دو ماه دادســتان 
تهران ۵ مرحله  به همراه  قضات از زندان ها بازدید کردند 
و 28 هزار ملاقات داشتند و حدود 2۹00 نفر از زندانیان 
مشــمول عفو و ۵۷۷ نفر با ازادی مشــروط آزاد و ۴2۷  
تعلیــق اجرای مجازات گرفتنــد و ۹ هزار نفر به مرخصی 
رفتند. رییس دادگســتری تهران نیز سه بار از زندان های 
تهران بازدیــد کردند و همین زمینه آزادی بســیاری از 

زندانیان فراهم کرد اما ریاست قوه قضائیه صرفا به صدور 
دستور اکتفا نکرد و خودش وارد عمل شد و دوبار از زندان 
تهران و  رجایی شهر و اوین و بند زندانیان امنیتی بازدید 

کردند و عنایت خاصی به حقوق زندانیان دارند.
خداییــان تاکید کــرد: ما اعتقاد داریم که کســی که 
محکوم به زندان می شــود فقــط باید حبس تحمل کند 
و کســی حق ندارد حقــی از زندانیان تضییــع کند و با 

مرتکبین برخورد خواهد شد.
وی در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه ۶ مدیر آبفای 
اهواز به دلیل فســادهای مالی بازداشــت شده اند گفت: 
پرونده ای در دادسرای عمومی و انقلاب اهواز تشکیل شده 
اســت و حدود 8 نفر به اتهام تشــکیل شبکه اختلاس و 
ارتشــا و کلاهبرداری تحت تعقیب قرار گرفتند و  حسب 
گزارش ســوء اســتفاده هایی در ارتباط با قراردارد هایی 
که شرکت آبفا با پیمانکار داشــته صورت گرفته و پروژه 
خرید تجهیزات ســخت افزاری و نرم افزاری شرکت آبفا و 
پروژه مناقصه احداث تصفیه خانه برای شهرهای آبادان و  
خرمشهر و ماهشهر و  شــادگان و بندر امام از جمله این 

موارد بوده اند.
سخنگوی قوه قضائیه افزود:  در این پرونده اخیر حدود 
۴۶ میلیون دلار در سال ۹۴ اختصاص برای احداث تصفیه 
خانه ها داده شد ولی با وجود اینکه اعتبار تخصیص یافته، 

اما سوء استفاده هایی صورت گرفته است.
وی در پاســخ به سوالی درباره پیگیری معیشت قضات 
گفت: روســای قوه قضائیه از معیشت قضات نگرانی هایی 
داشــتند و  کار رســیدگی به پرونده ها بســیار سخت و 
ســنگین اســت، اما وضعیت حقوق همکاران ما به نسبت 
سایر دستگاه ها مناسب نیست. قوه قضائیه از نظر اعتبارات 
مالی امکان پرداخت های بسیار را ندارد و تاکید به معیشت 
همکاران ما در دســتور کار است و در دوره ریاست آقای 
رئیســی طرحی در مجلس تحت عنوان تسری به تصویب 
رسید که بر اساس آن چند دستگاه مانند سازمان زندان ها 
و پزشکی قانونی می توانند از آن استفاده کنند و در صورت 
تصویــب این طرح تا حدودی حقــوق و مزایا همکاران ما 

ترمیم می شود.
خدائیان در پاسخ به سوالی  در خصوص پرونده انتشار 
فایل صوتی ظریف و بررســی نقش آشــنا در این پرونده 
گفت: در خصوص انتشــار این فایــل صوتی پرونده ای در 
دادسرای انقلاب تهران تشکیل شده است و در جمع آوری 
دلایل تعداد زیادی از افرادی که به طور مســتقیم و غیر 
مستقیم که به این فایل دسترسی داشتند ، بیش از 20 نفر 
به عنوان مطلع احضار شدند و دلایل و مدارکی جمع آوری 
شــده اســت و پرونده برای احضار متهم یا متهمان است 
که در ســوالی که از دادســرای تهران داشتم در روزهای 
آتی نســبت به احضار این متهمان اقدام خواهد شد و باید 

منتظر نتیجه پرونده باشیم.
وی در پاسخ به ســوالی درباره آخرین وضعیت پرونده 

وکلای بازداشــتی، اتهامات و اینکه ارگان بازداشت کننده 
آنها کدام نهاد بوده است؟ گفت: با گزارش ضابطان، پرونده 
ای در دادســرای تهران تشکیل شده است و حدود ۹ نفر 
در ایــن ارتباط به مرجع قضایی معرفی شــدند  و ۴ نفر 
همان روز اول آزاد شــدند. ۵ نفر با قرار تامین بازداشــت 
شــدند و دو نفر از آنها تاکنون با پذیرش قرار تامین آزاد 
شدند.  اتهامات  آنها اخلال در نظم و برخی از جرایم علیه 
امنیت بود و  پرونده در مرحله تحقیقات مقدماتی اســت 
و اگر تحقیقات کامل شد اطلاع رسانی صورت می گیرد.

ســخنگوی قوه قضائیه افزود: در رابطه با دسترســی 
آنها  به خانواده هایشــان نیز باید بگویم که با سوالی که از 
بازپرس داشــتم در ابتدای امر به صورت تلفنی با خانواده 

شان ارتباط داشتند.
خداییان در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه اگر مردم با 
تخلفات دولتی مواجه شوند، چگونه می توانند آن را به قوه 
قضائیه اطلاع دهند، گفت: ممکن است برخی افراد متوجه 
تخلفات کارکنان دولت یا کارکنان دســتگاه قضایی شوند 
و بخواهنــد آن را به مرجع قضایی اعــلام کنند و هویت 
آن ها مشخص نشــود. برای این کار می توانند به سازمان 
بازرسی کل کشور گزارش دهند که یکی از روش ها سامانه 
رسیدگی به شکایت های این سازمان است و دیگری تلفن 
۱۳۶ ســازمان بازرسی اســت. همچنین تلفن ۱2۹ مرکز 
ارتباطات مردمی قــوه قضائیه امکان اعلام تخلف را دارد. 
همچنیــن با تمــاس ۱۵80 مرکز حفاظت قــوه قضائیه 
می توان تخلفات را  اعلام کرد و یا  به صورت حضوری هم 

می توان شکایت کرد.
خداییان در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه با توجه 
به افشاگری های سریال تلویزیونی گاندو درباره فسادهای 
انجام شــده توسط برخی رجال سیاســی، آیا قوه قضائیه 
درباره فعالیت ها و اقدامات این افراد که دارای مسئولیت 
بوده و خواســته یا ناخواســته علیه امنیــت ملی و منافع 
کشــور اقدام به فعالیت و نسبت به انتشار و ارسال اسناد 
و اطلاعات طبقه بندی شــده و محرمانه مهم کشــور به 
دشــمن کرده اند، پرونده ای تشــکیل داده و  موضوع را 
مورد بررســی قضایی داده اســت یا خیر؟ گفت: به صرف 
تهیه یک سریال تلویزیونی نمی توان افراد را تحت تعقیب 
قرار داد و حتماً باید از طریق ضابطین دلایل و مدارک به 
دستگاه قضا ارجاع شــود. درباره برخی از اشخاص که در 
این فیلم به صورت غیر مستقیم اشاره شده است،  پرونده 
تشکیل داده ایم و یکی از آن هایی که فساد مالی داشته به 
حبــس، انفصال از خدمت و پرداخت جزای نقدی محکوم 
شــده  و یا شــخص دیگری به اتهام جاسوسی به ۵ سال 
حبس محکوم شده اســت. پرونده برخی از افراد به اتهام 
فســاد مالی در مرجع قضایی در دســت رسیدگی است و 
هنوز به نتیجه نرسیده است. اگر از طریق ضابطان دلایل 
و مدارکی علیه کســانی که هنوز محکوم نشــده است به 

دستگاه قضا ارجاع شود، رسیدگی ها انجام می شوند.

یک حقوقدان پیشــنهاد کرد که رئیس قوه 
قضائیه کمیته ای تشــکیل دهــد تا به صورت 
مستمر پیگیری کند که حقوق زندانیان مورد 
تعــدی و تجاوز قرار نگیــرد و این حقوق را به 

شکل دقیق اجرا کنند.
عبدالصمد خرمشاهی در گفت وگو با ایسنا، 
در ارتباط با تصاویر منتشر شده از زندان اوین 
گفت: حقوق زندانیان بخشــی از حقوق بشــر 
اســت و این حقوق هم در قانون اساسی و هم 
در قوانین داخلی از جمله قانون آیین دادرسی 
کیفــری و آیین نامه اجرایی نحــوه برخورد با 
زندانیان و بسیاری از قوانین دیگر تصریح شده 
اســت که چگونه باید با متهمین و محکومین 
برخورد شــود. کسی که دســتگیر می شود یا 
متهم اســت که زیر چتر اصل برائت قرار دارد 

و مانند ســایر افراد باید با او برخورد شــود یا 
محکوم شــده یعنی جرم او ثابــت و مجازاتی 
برایش تعیین شده اســت که در هر دو حالت 
شــکنجه و آســیب روحی و جسمی برخلاف 
قانون و عرف اســت. احترام به حقوق زندانیان 
در قانون احترام به آزادی های مشروع نیز آمده 
است و همه این ها برگرفته از اصول و قواعدی 

مثل اصل برائت است
این حقوقدان با بیان این که در فیلم هایی که 
از زنــدان اوین بیرون آمد موارد تکان دهنده ای 
بود که انعکاس بدی در جامعه داشت و حتی در 
رسانه های خارجی هم مورد توجه قرار گرفت، 

گفــت: باید دید در حالی که در قانون مجازات 
اسلامی برای افرادی که حقوق زندانیان را نقض 
می کنند مجازات تعیین شده چرا باز هم اصرار 
بر ادامه این رویه وجود دارد. بنظر می رسد این 
ضدفرهنگ نهادینه شــده که باید با زندانی و 
متهم رفتار نامناسب داشت که این هم معلول 
مسائلی اســت از قبیل این که مامور یا کارمند 
زنــدان آموزش ندیــده یا برخــی از زندانیان 
مجرمین به عادت هستند و ممکن است تصور 
شــود که با این افراد باید مثل خودشان رفتار 
کرد اما این توجیهات قابل قبول نیســت. وی 
با بیان این که از مدت ها قبل بحث سر این بود 

که یک نهاد مســتقل و بی طــرف باید ناظر بر 
رفتار ماموران زندان باشــد که حقوق زندانیان 
زیر پا گذاشته نشود گفت: حتی این بحث هم 
وجود داشت که قوه مجریه این مسئولیت را به 
عهده بگیرد، موضوع به طور کلی این است که 
یک تشکیلات و نهاد مستقلی بر چگونگی رفتار 
با زندانیان نظارت داشــته باشد البته نمی شود 
انکار کرد که حجم زندانیان بالا است و امکانات 
زندان هم به اندازه کافی نیســت و ما هم این 
را قبــول داریم در عین حال قــوه قضائیه نیز 
بخشــنامه های متعددی صادر کرد که قضات 
کمتر مجازات حبس بدهند که این نشان دهنده 

این بود که زندان به هــدف خود که اصلاح و 
تنبیه مجرم بوده اســت زیاد دست پیدا نکرده 
است ابزار این اصلاح هم فراهم کردن امکانات 
اســت تا زندانی آموزش ببیند. خرمشاهی در 
پایان گفت: خوشــبختانه آقــای اژه ای در بدو 
قبول مســئولیت خود به زندان رفتند و حتی 
از بندهای سیاســی هم بازدید و تاکید کردند 
حقوق زندانی باید رعایت شــود اما این محقق 
نخواهد شد مگر این که جناب اژه ای کمیته ای 
تشکیل دهد تا به صورت مستمر پیگیری کنند 
که حقــوق زندانی مورد تعــدی و تجاوز قرار 
نگیرد و حقوق زندانیان را به شکل دقیق اجرا 
کنند. از همین امــروز هم اگر نظارت بر نحوه 
برخورد با زندانی شروع شــود شاید در آینده 

کمتر ناظر این گونه حوادث باشیم.

در آستانه دهم شهریور روز پدافند هوایی 
ارتش، نسل جدید سامانه موشکی تماما بومی 
مرصاد ۱۶ در کویر مرکزی ایران علیه اهداف 
تعیین شــده با موفقیت مــورد ارزیابی قرار 

گرفت.
به گزارش ایســنا به نقــل از ارتش، امیر 
ســرتیپ دوم خــوش قلب معــاون عملیات 
نیــروی پدافند هوایی ارتــش، ضمن تبریک 
هفته پدافند، گفت: ســامانه موشکی مرصاد 

۱۶ کامــلا بومــی و از فناوری هــای نوین 
جهــت مقابله با جنگ الکترونیک  و درگیری 
 همزمان بــا چند هدف متخاصــم بهره مند

 است.
وی افزود: ســامانه موشــکی مرصاد ۱۶ 
برای اولین بار تحت کنترل شــبکه یکپارچه 
پدافندی قرار گرفــت و از مرکز فرماندهی و 

کنترل حضرت ولیعصر )عج( نسبت به کشف، 
شناسایی، درگیری و انهدام اهداف اقدام شد.

امیــر ســرتیپ دوم خوش قلب بــا بیان 
اینکــه تحــرک و چابکی بــالا از خصوصیت 
اصلی و منحصر به فرد این ســامانه اســت، 
افزود: ســامانه مرصاد ۱۶ قادر است با اهداف 
 ســرعت بالا در ارتفاع کم ماننــد انواع کروز

 مقابله نماید.
معاون عملیات نیروی پدافند هوایی ارتش 
با تاکید بر اینکه ارتباط با شــبکه یکپارچه به 
صورت دیتا و در محیط کاملا امن برقرار می 
شــود، تصریح کرد: ســامانه موشکی مرصاد 
۱۶ قادر اســت در لحظه، اهداف متخاصم را 
با هــر ارتفاع پروازی  شناســایی کند و وارد 

عمل شــود و در لحظه مشــخصات اهداف را 
به شــبکه یکپارچه پدافنــد می دهد و مرکز 
کنترل فرماندهی می تواند مستقیم با سامانه 

درگیرشود.
ســرتیپ دوم خــوش قلــب در ادامــه، 
خاطرنشــان کرد: بــه زودی از نمونه بهینه 
شــده ســامانه مرصاد ۱۶ جهــت مقابله با 
 اهــداف بــا ارتفاع  وســرعت بــالا رونمایی 

خواهد شد.

سخنگوی قوه قضائیه مطرح کرد

 احضار متهمان پرونده فایل صوتی ظریف
صحنه های منتشر شده از زندان اوین قابل توجیه نیست

کمیته ای به صورت مستمر بر رفتار با زندانیان نظارت کند

غرش موشک های بومی مرصاد ۱۶ در آسمان اقتدار دفاعی ایران

ارائه یک راه حل برای مسأله فساد ناشی از فشار
در هفته گذشته با رای اعتماد بالای مجلس 
به وزرای پیشــنهادی عملا دولت تشکیل شد، 
مشــخصات و ویژگی های دولت حول دو محور 
»مردمی بودن و فســاد ستیز بودن« است که 
به نظر نگارنده بهترین راه حل مرهم گذاشتن 
بر موضوع تضعیف اعتماد عمومی همین دو شــعار است لیکن چگونگی اجرای آن 

بسیار مشکل و سخت به نظر می رسد.
۱- رئیس جمهور در جلســه دفاع از وزرای پیشــنهادی در مجلس شــورای 
اســلامی عنوان نمود »در انتخــاب وزرا تحت تاثیر هیچ جریــان و گروه خاصی 
قرار نگرفتم.« همچنین اظهار نمود: »هرگز رابطه ســببی، نسبی، خانوادگی، فشار 
از فرد، جریان و حزبی مطلقا در پیشــنهاد و انتخاب وزرا نقش نداشــته است. مرا 
می شناســید کسی نیستم که بخواهم با فشــار و تحمیل فردی را انتخاب کنم و 
این در روحیه من نیســت.« ســخنان رئیس جمهور و سایر مباحثی که نزد افکار 
عمومی مطرح شده اســت همگی حکایت از فشار گروه ها و احزاب و شخصیت ها 
جهت تحت تأثیر قراردادن رئیس جمهور اســت که این امر شایسته سالاری را در 

همه ادوار دولت بصورت کم و زیاد دچار آسیب کرده است.
2- هم اکنون که کابینه دولت ســیزدهم تعیین شــده است، فشارها از سمت 
رئیس جمهور به ســمت وزرا سرازیر شده است و هرچه جلوتر می رویم فشار برای 
تصاحب مدیریت بنگاه های دولتی یا خصولتی بیشتر و بیشتر می شود و نتیجه این 

گونه فشارها قطعا انتصاب و یا انتخاب شایستگان را در برنخواهد داشت.
۳- وفق ماده 20 قانون تجارت، شــرکت های تجاری بر هفت قســمت تقسیم 
می شــوند که یکی از متداول ترین نوع شرکت های دولتی و خصولتی شرکت های 
ســهامی هســتند. همچنین برابــر ماده ۴۶ ایــن قانون، اعضای  هیــأت مدیره 
شــرکت های ســهامی را مجمع عمومی انتخاب می کند. همچنین مطابق ماده 2 
قانون محاسبات عمومی »شرکت دولتی واحد سازمانی مشخصی است که با اجازه 
قانون به صورت شرکت ایجاد شود و یا به حکم قانون و یا دادگاه صالح ملی شده و 
یا مصادره شده و به عنوان شرکت دولتی شناخته شده باشد و بیش از ۵0 درصد 
ســرمایه آن متعلق به دولت باشد. هر شــرکت تجاری که از طریق سرمایه گذاری 
شــرکت های دولتی ایجاد شود، مادام که بیش از پنجاه درصد سهام آن متعلق به 
شرکت های دولتی است، شرکت دولتی تلقی می شود« بنابراین اولاً مجمع عمومی 
که جمع ســهامداران دولتی و خصوصی اســت می بایست هیأت مدیره را انتخاب 
نمایند و وزیر یا معاون وزیر از طرف سهامداران حق تصمیم گیری نخواهد داشت 
ثانیاً در اساسنامه اکثر شرکت های مذکور درج گردیده که مدیرعامل توسط هیأت 
مدیره انتخاب خواهد شــد و نه توســط وزیر و یا معاون وزیر مگر در مواردی که 
شــرکتهای موصوف ۱00درصد دولتی بوده یا دارای ســهام ممتازه ای هستند که 

وزیر یا معاون وزیر به عنوان رئیس مجمع عمومی تصمیم گیری می نماید. 
بنا به مراتب فوق، برای برون رفت از شــرایط فعلی و گام برداشــتن به سوی  
بنگاه داری در شــرکتهای صندوق های تأمین اجتماعی و شستا و بازنشستگی اعم 
از شــرکتهای صندوق نفت، فولاد و... ضــرورت دارد در گام اول انتخاب جایگزین 
انتصاب در مدیریت این شــرکتها شــود ثانیاً مردمی ســازی اقتصاد و رها کردن 
مدیریــت دولتی می تواند دولت را به اهــداف دوگانه فوق نزدیک نماید و با تغییر 
ساختار تصدی گری به تنظیم گری)رگولاتوری( می توان در حوزه هایی که مالکیت 
واگذار شــده است، مدیریت را نیز واگذار و در حوزه های که مالکیت واگذار نشده، 

مالکیت و مدیریت تواماً به افراد دارای اهلیت واگذار شود.
*نماینده سابق گلپایگان
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